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I Vragen en opmerkingen vanuit de fracties  

Vragen en opmerkingen van de leden van de VVD-fractie 

Geannoteerde agenda informele Landbouw- en Visserijraad 29 en 
30 september in Milaan; 

Voedselzekerheid 
De leden van de VVD-fractie zijn van mening dat het goed is dat 
Nederland zijn kennis en expertise inzet op het gebied van voedselze-
kerheid. Hier kan Nederland een vooraanstaande rol spelen en biedt een 
sterke inzet veel kansen voor het agrarisch bedrijfsleven. Deze leden 
steunen dan ook de inzet van de Staatssecretaris. Hoe kan de Staatssecre-
taris de Nederlandse kennis en expertise inzetten en verder uitbreiden? 
Wat is haar visie daarop? Heeft zij daarvoor concrete voorbeelden? 
De leden van de VVD-fractie lezen dat er begin 2015 een internationale 
conferentie door Nederland georganiseerd wordt met als onderwerp het 
aanpakken van voedselverliezen en voedselverspilling. Hoe betrekt de 
Staatssecretaris het bedrijfsleven bij deze conferentie om de Nederlandse 
innovatiekracht te tonen en te versterken? 

Situatie Russische importstop EU-landbouwproducten 
De leden van de VVD-fractie danken de Staatssecretaris voor de cijfers 
met betrekking tot de Nederlandse agrarische handel. De cijfers laten het 
belang van het agrarische bedrijfsleven voor de Nederlandse economie 
zien. Deze leden worden graag van deze ontwikkelingen op de hoogte 
gehouden. Zij vragen de Staatssecretaris een overzicht te sturen van de 
procentuele prijsdaling in de verschillende sectoren, waaronder de 
groente-, fruit- zuivel, pluimvee- en varkensvleessector. Welke procentuele 
prijsdaling wordt gehanteerd om te bepalen of een EU-landbouwproduct 
aanspraak mag maken op de Europese steunmaatregelen? De leden van 
de VVD-fractie hebben gelezen dat overwogen wordt om crisiskartels toe 
te staan. Bij welke procentuele daling acht de Staatssecretaris het 
toestaan van crisiskartels een mogelijk middel? Kan zij het Europese 
krachtenveld schetsen ten aanzien van crisiskartels in het kader van de 
Russische boycot? 
De leden van de VVD-fractie constateren dat er in de geannoteerde 
agenda weinig aandacht is voor de visserij. Zij vragen daarom welke 
directe of indirecte ontwikkelingen de Staatssecretaris ziet op het gebied 
van de Nederlandse visserij. Kan de Staatssecretaris deze nader 
toelichten? 
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Visserijovereenkomst en protocol Senegal 
De leden van de VVD-fractie hebben gelezen over de visserijovereenkomst 
en het protocol met Senegal. Kan de Staatssecretaris toelichten welk 
direct en indirect voordeel de Nederlandse vissers hebben bij het sluiten 
van een hernieuwde visserijovereenkomst? 

Verslag extra Landbouw- en Visserijraad op 5 september 2014; 

Russisch verbod op de invoer van EU-landbouwproducten 
De leden van de VVD-fractie lezen dat na de bespreking van de Russische 
boycot geen Raadsconclusies zijn getrokken. Deze leden zijn teleurgesteld 
over het uitblijven van Raadsconclusies en vragen de Staatssecretaris om 
een nadere toelichting. Lag deze uitkomst in de lijn der verwachting? 
Waarom zijn Raadsconclusies uitgebleven? Deze leden vragen of er nu 
een EU-agenda ligt ten aanzien van de boycot van 
EU-landbouwproducten. Zo ja, welke EU-agenda is dit? Zal bij de 
volgende Landbouw- en Visserijraad wel gestreefd worden naar Raads-
conclusies? Zo ja, wat is dan de inzet van de Staatssecretaris en wat zijn 
haar verwachtingen? Zo nee, waarom niet? 
De leden van de VVD-fractie spreken opnieuw hun verbazing uit over de 
openstelling van de steunmaatregel voor perziken en nectarines. Deze 
vond plaats voor de Russische boycot van grote hoeveelheden 
EU-landbouwproducten. Kan de Staatssecretaris toelichten hoe de EU 
omgaat met andere groente- en fruittelers die last hebben van de 
weersomstandigheden? Vormen de perziken en nectarines een precedent 
voor de toekomst? Zo ja, welke gevolgen verwacht de Staatssecretaris? Zo 
nee, waarom niet? 
De leden van de VVD-fractie steunen de Staatssecretaris in haar verzoek 
om de vetcorrectie aan te passen om zo de superheffing als gevolg van 
het overschrijden van het melkquotum door Nederlandse boeren te 
compenseren. Zij kan zich hier ook in gesteund voelen door de 
VVD-Europarlementariër in de landbouwcommissie die eenzelfde oproep 
heeft gedaan. Het is zuur om te constateren dat de Nederlandse zuivel-
sector nu een hoge superheffing betaalt, terwijl het EU-melkquotum niet 
wordt vol gemolken. Het is daarnaast natuurlijk tegenstrijdig dat de 
Nederlandse superheffing hoger is dan de EU-steunmaatregelen bij 
elkaar. De leden van de VVD-fractie gaan ervan uit dat zij samen met de 
Staatssecretaris het Nederlandse verzoek blijven herhalen. Ziet de 
Staatssecretaris nog ontwikkelingen op dit dossier? 
De leden van de VVD-fractie lezen voorts dat er extra financiering 
beschikbaar komt voor de promotieregeling. Hoe verhoudt deze Europese 
promotieregeling zich tot het nationale beleid om voor Nederlandse 
producten alternatieve afzetmarkten te vinden? Hoe kunnen beide elkaar 
versterken? Is de Staatssecretaris van plan om de promotieregeling te 
gebruiken om cofinanciering aan te gaan? Hoe gaat deze cofinanciering 
eruitzien? 
Ten slotte constateren de leden van de VVD-fractie dat in het verslag van 
de extra Landbouw- en Visserijraad staat dat Eurocommissaris Damanaki 
overweegt om de visserijsector te ondersteunen, bijvoorbeeld door het 
doorschuiven van quota naar volgend jaar. Steunt de Staatssecretaris de 
suggesties van de Eurocommissaris? Zo ja, kan zij dit nader motiveren? 
Zo nee, waarom niet? 

Opschorting buitengewone steunmaatregelen groenten en fruit 
De leden van de VVD-fractie hebben uit de verschillende berichtgeving 
opgemaakt dat de opschorting van de EU-steunmaatregelen het gevolg 
was van een enorme hoeveelheid steunaanvragen (zie bijvoorbeeld het 
bericht «Brussel strenger met steun tuinders» op NOS.nl van 
17 september 2014). Poolse tuinders zouden voor een bedrag hoger dan 
de totale export naar Rusland financiële schade hebben gemeld. Het 
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bedrag dat de Europese Commissie beschikbaar heeft gesteld neemt zo in 
een razend tempo af. Wat betreft de leden van de VVD-fractie is onjuist 
gebruik dan wel misbruik van de EU-steunmaatregelen niet acceptabel. 
Deze leden zijn van mening dat lidstaten die bij hun aanvraag bijvoor-
beeld zeer afwijkende bedragen melden ten opzichte van vorige jaren, 
uitgesloten moeten worden van de steunmaatregelen. Deelt de Staatsse-
cretaris deze opvatting? Zo ja, is zij bereid om dit tijdens de informele 
Raadsvergadering in te brengen? Zo nee, waarom niet? 
Kan de Staatssecretaris aangeven hoeveel ondernemers zich gemeld 
hebben voor de Europese en Nederlandse steunmaatregelen ten opzichte 
van het afgelopen algemeen overleg over de extra Landbouw- en 
Visserijraad op 2 september 2014? Wat zijn haar verwachtingen voor de 
aanspraak op steunmaatregelen voor de komende periode? 
Tenslotte vragen de leden van de VVD-fractie de Staatssecretaris om de 
Kamer direct te informeren zodra de Europese Commissie het nieuwe 
kader voor steunmaatregelen bekend maakt. Kan de Staatssecretaris haar 
inschatting delen ten aanzien van nieuwe steunmaatregelen? Hoe ligt het 
Nederlandse standpunt binnen het Europese krachtenveld? Graag krijgen 
deze leden daarop een nadere toelichting. 

Wijzigingen voor de invulling van de vergroening van het Gemeenschap-
pelijk Landbouwbeleid (GLB) 
De leden van de VVD-fractie lezen in de brief van de Staatssecretaris over 
de wijzigingen voor de invulling van de vergroening van het GLB op welke 
punten de invulling ruimer wordt opgesteld. Deze leden zijn nog steeds 
teleurgesteld dat de Staatssecretaris de generieke lijst niet een-op-een 
heeft overgenomen, zoals zij hebben verzocht. Andere lidstaten doen dat 
wel, waardoor er een ongelijk speelveld ontstaat. De lijst is weliswaar 
uitgebreid, maar er zijn nog veel meer kansen. Is de Staatssecretaris 
bereid om de lijst op termijn uit te breiden? 
Daarnaast hebben de leden van de VVD-fractie een vraag over de 
equivalente maatregelen. Wanneer is er duidelijkheid te verwachten over 
de goedkeuring van de pakketten zoals van de Stichting Veldleeuwerik? Is 
het pakket op tijd aangevraagd om komend seizoen ook ingezet te 
worden? Zo nee, wat is daarvoor de reden? 

Vragen en opmerkingen van de leden van de PvdA-fractie 

De leden van de fractie van de Partij van de Arbeid hebben met interesse 
kennisgenomen van de geannoteerde agenda voor de informele 
Landbouwraad van 29 en 30 september in Milaan. Zij zijn positief over het 
voornemen van de Staatssecretaris om het thema voedselverspilling 
tijdens de Raad aan te kaarten. Het tegengaan van voedselverspilling is 
namelijk erg belangrijk. Echter, voor het formuleren van doelstellingen om 
voedselverspilling tegen te gaan, is het wel nodig om te weten hoeveel 
verspilling er eigenlijk is, en waar in de keten die verspilling zit. Deze 
leden zien graag dat de verspilling door de hele keten heen inzichtelijk 
gemaakt wordt. Zij willen van de Staatssecretaris weten of zij dit ook 
belangrijk vindt en vragen haar om in Europees verband te pleiten voor 
het openbaar maken van de voedselverspillingscijfers. 

De leden van de PvdA-fractie hebben met gemengde gevoelens kennisge-
nomen van het voornemen van de Staatssecretaris om de vernieuwde 
partnerschapsovereenkomst met Senegal en het nieuwe protocol te 
steunen. Deze leden staan kritisch tegenover de visserijprotocollen die 
met landen in Afrika worden afgesloten. Vaak betreft het landen die niet 
bekendstaan om hun scherpe controle op het naleven van gemaakte 
afspraken. Senegal scoort hoog op de corruptie-index van Transparency 
International en geeft geen openheid over de begrotingscijfers. Deze 
leden vragen de Staatssecretaris wat zij verwacht van Senegal inzake de 
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controle op de naleving van het protocol. De Staatssecretaris schrijft dat 
er geld wordt ingezet om illegale visserij tegen te gaan. Deze leden willen 
graag van de Staatssecretaris weten waarom er Europese belastingmid-
delen worden ingezet om ervoor te zorgen dat de Europese visserij 
toegang krijgt tot de kustwateren van West-Afrika. Kan de visserijsector 
die daar zijn geld verdient dat niet zelf betalen? Waarom wacht de 
Staatssecretaris niet met instemming met het protocol, totdat de 
International Commission for the Conservation of Atlantic Tunas (ICCAT) 
de beheersmaatregelen klaar heeft? Deze leden zijn ook benieuwd naar 
het proces van de visserijprotocollen met Marokko over vissen voor de 
kust van de Westelijke Sahara en stellen een update van de Staatssecre-
taris bij de volgende Landbouw- en Visserijraad hierover op prijs. 

De leden van de PvdA-fractie hebben met belangstelling kennisgenomen 
van het verslag van de extra Landbouw- en Visserijraad van 5 september 
en willen de Staatssecretaris hier nog enkele vragen over stellen. In de 
gedachtewisseling over het Russische importverbod lezen deze leden dat 
29% van de Europese export van groente en fruit, 33% van de export van 
kaas en 28% van de export van boter getroffen zijn door het import-
verbod. De boycot van één land heeft dus grote nadelige gevolgen voor 
de agrarische sector binnen de EU. Daarom vragen deze leden de 
Staatssecretaris of zij van mening is dat grotere diversificatie van 
exportlanden vereist is. Hierbij gaat het niet enkel om het (tijdelijk) vinden 
van nieuwe afzetmarkten, maar om grotere diversificatie op structurele 
basis. 

De leden van de PvdA-fractie hebben met interesse kennisgenomen van 
de steunmaatregelen voor groente en fruit die Eurocommissaris Cioloş 
heeft genomen. Zij vragen hoeveel gebruik daarvan wordt gemaakt. 
Hoeveel aanvragen zijn er in totaal bij de Commissie en bij de Rijksdienst 
voor Ondernemend Nederland (RVO) binnengekomen? Wat is de hoogte 
van de gevraagde en uitgekeerde vergoedingen? Hoe is dit over de 
verschillende sectoren verdeeld? Daarnaast hebben deze leden kennisge-
nomen van de steunmaatregelen van de Europese Commissie voor zuivel. 
Zij vragen de Staatssecretaris of zij een beeld kan schetsen van de 
Nederlandse behoefte aan deze steunmaatregelen. 

De leden van de PvdA-fractie hebben met gemengde gevoelens kennisge-
nomen van het verzoek van de Staatssecretaris en tevens van andere 
landen om een uitzondering te maken op de mededingingsregels, zoals 
een tijdelijke vrijstelling van het kartelverbod. Deze leden zijn van mening 
dat mededingingsregels belangrijk zijn om onder andere de consument 
tegen de producent te beschermen en te hoge prijzen te voorkomen. 
Daarom vragen zij aan de Staatssecretaris om de gevraagde uitzonde-
ringen op de mededingingsregels nader te specificeren. Voor welke 
periode wil de Staatssecretaris een vrijstelling van het kartelverbod 
toestaan? Verwacht zij geen nadelige gevolgen voor consumenten en 
boeren die hier geen gebruik van zullen maken? Tevens zouden deze 
leden van de Staatssecretaris willen weten hoe zij dergelijke vrijstellingen 
op de mededingingsregels wil gaan monitoren. 

De leden van de fractie van de PvdA hebben met interesse kennisge-
nomen van de reactie van de Staatssecretaris op het verzoek van lid 
Dikkers op 11 september jl. (Zaaknummer 2014Z15539) om opheldering 
over de opschorting van de buitengewone steunmaatregelen voor 
groente en fruit. Deze leden zouden van de Staatssecretaris willen weten 
welke stappen worden ondernomen om het noodfonds weer te openen en 
frauduleus handelen in de toekomst te voorkomen. Kan de Staatssecre-
taris een indicatie geven van de termijn waarop het noodfonds weer 
opengesteld wordt? Kan de Staatssecretaris de Kamer direct op de hoogte 

5



stellen van de uitkomsten van de besprekingen die zij deze weken 
hierover heeft met de Eurocommissaris? 

De leden van de fractie van de PvdA hebben met belangstelling kennisge-
nomen van de wijzigingen voor de invulling van de vergroening van het 
Gemeenschappelijk Landbouwbeleid en zijn positief over de overname 
van diverse moties door de secretaris, waaronder de motie van de leden 
Dik-Faber en Jacobi (Kamerstuk 28 625, nr. 197) over een apart equivalent 
pakket voor het concept «vogelakkers». 

De leden van de fractie van de PvdA hebben met belangstelling kennisge-
nomen van de vergelijking tussen de steunmaatregelen tijdens de 
EHEC-crisis in 2011 en de naar aanleiding van de Russische boycot 
getroffen steunmaatregelen voor groente en fruit. Gezien het geringe 
aantal Nederlandse aanvragen voor steun, voor zover deze bij deze leden 
bekend zijn, vragen deze leden of de Staatssecretaris een verhoging van 
de steunbedragen en cumulatie van de vergoedingen noodzakelijk acht. 
Daarnaast vragen zij of een dergelijk verzoek bij de Commissie kansrijk is. 

De leden van de fractie van de PvdA hebben met belangstelling kennisge-
nomen van de kwartaalreportage Gemeenschappelijk Visserijbeleid van 
16 september jl., maar missen hierin de informatie over het cameratoe-
zicht. Kan de Staatssecretaris de Kamer inlichten over de stand van zaken 
omtrent cameratoezicht? 

Vragen en opmerkingen van de leden van de CDA-fractie 

De leden van de CDA-fractie stellen vast dat de uitvoering van de 
Europese regeling om de gevolgen van de Russische boycot voor de 
landbouw op te vangen een puinhoop is. De regeling is open- en 
dichtgegaan, in Polen schijnt gefraudeerd te zijn met de regeling, het is 
veel te weinig en het gaat om een te beperkt aantal producten. Kortom, 
een erg frustrerende situatie, voornamelijk voor de ondernemers die door 
de boycot getroffen worden. Deze leden verzoeken de Staatssecretaris om 
grote inspanningen te betrachten om deze situatie te verbeteren. Ten 
aanzien van de oude en de verwachtte nieuwe regeling hebben deze leden 
een aantal vragen. Zij vragen de Staatssecretaris wat er gaat gebeuren 
met de aanvragen die tot nu toe gedaan zijn voor de interventieregeling. 
Komt er voor deze ondernemers, die zich hebben begeven in een woud 
van paperassen en voorwaarden om een aanvraag te doen, een adequate 
oplossing? In de ogen van de leden van de CDA-fractie kan het niet zo zijn 
dat een regeling wordt opengesteld, dat daarop wordt ingespeeld door 
ondernemers en dat vervolgens de overheid zich onbetrouwbaar toont 
door de regeling met terugwerkende kracht op te heffen. Hoe gaat de 
Staatssecretaris hiermee om en wat gaat zij hieraan doen? Kan de 
Staatssecretaris de Kamer informeren over het aantal aanmeldingen en de 
gelden die nodig zijn om aan deze aanvragen te kunnen voldoen? 
De leden van de CDA-fractie stellen vast dat de Staatssecretaris de Kamer 
nog niet heeft geïnformeerd over de nieuwe interventieregeling, waarmee 
de Europese Commissie spoedig zal komen. Deze leden vragen of de 
Staatssecretaris betrokken is bij het totstandkomingsproces van deze 
nieuwe regeling. Kan zij de Kamer inlichten over de contouren van deze 
nieuwe regeling? En kan zij de Kamer direct schriftelijk informeren, zodra 
de Europese Commissie het aangescherpte kader voor steunmaatregelen 
publiceert? Deze leden vrezen dat deze nieuwe regeling nadelig gaat 
uitpakken ten opzichte van de oude regeling voor de Nederlandse 
agrarische sector. Zij vragen de Staatssecretaris hoe zij hiernaar kijkt en 
hoe zij de belangen van Nederland in dezen in Brussel verdedigt. 
De Staatssecretaris gaf eerder aan dat de negatieve prijsvorming in de 
varkenshouderij niet het gevolg is van de Russische boycot. De varkens-
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houderij wordt wel degelijk getroffen door de Russische boycot, want 
voortdurend gesloten Russische grenzen voorkomen herstel. De leden van 
de CDA-fractie dringen er bij de Staatssecretaris op aan om er ook voor de 
varkenshouderij op Europees niveau voor te pleitten dat er maatregelen 
getroffen worden. Deze leden vragen de Staatssecretaris aan te geven 
welke mogelijkheden er zijn om de gevolgen van de Russische boycot 
voor de varkenshouderijsector te verlichten. Is de Staatssecretaris bereid 
deze mogelijkheden naar voren te brengen in de diverse onderhandelings-
gremia met betrekking tot de interventiemaatregelen volgend uit de 
Russische boycot? Zo nee, waarom niet? 

De leden van de CDA-fractie vragen de Staatssecretaris of het klopt dat zij 
pas afgelopen vrijdag 12 september 2014 een ontheffing heeft aange-
vraagd voor de mogelijkheid van een crisiskartel. Zo ja, waarom heeft de 
Staatssecretaris deze ontheffing niet eerder aangevraagd? Zo nee, 
wanneer is de ontheffing dan wel aangevraagd? 

In haar brief van 15 september 2014 (Kamerstuk 21 501-32, nr. 803) geeft 
de Staatssecretaris aan «Ik ben (...) van mening dat de financiën voor de 
maatregelen die getroffen worden (...) moeten worden gevonden binnen 
de daarvoor bestaande budgetten van het GLB». Deze week heeft het 
Europees parlement in meerderheid uitgesproken dat geld uit Europese 
Unie-fondsen anders dan die van de landbouw gehaald moeten worden. 
De leden van de CDA-fractie vragen of de Staatssecretaris haar inzet in lijn 
met het Europees parlement wil heroverwegen. Zo nee, waarom niet? 

De leden van de CDA-fractie zijn benieuwd of de Staatssecretaris bereid is 
om initiatieven van de sector te ondersteunen om de Nederlandse land- 
en tuinbouwsector zich te laten manifesteren op de expo «Feeding the 
planet, energy for life». Deze leden hebben gelezen dat het kabinet extra 
inzet op promotie naar aanleiding van de Russische boycot en dat de 
Europese Commissie extra gelden beschikbaar stelt voor voorlichting en 
afzetbevordering. Deelt de Staatssecretaris de mening dat voor de 
Nederlandse agrarische sector onze vertegenwoordiging bij de expo in 
Milaan «Feeding the planet, energy for life» een uitgelezen kans was om 
zich aan de hele wereld te laten zien, zeker gezien het thema van de expo? 
Zo nee, waarom niet? 

De leden van de CDA-fractie zijn van mening dat Europese en mondiale 
voedselzekerheid van zeer groot belang is. Deelt de Staatssecretaris de 
opvatting met deze leden? Is het kabinet bereid om in de komende 
discussies over de nieuwe Duurzame Ontwikkelingsdoelen voedselze-
kerheid als prioriteit te benoemen? 
De leden van de CDA-fractie vragen de Staatssecretaris of zij al een reactie 
heeft gehad van de Europese Commissie op de voorstellen voor de 
nationale implementatie van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid 
2014–2020, zoals voorgelegd aan de Europese Commissie. 
De leden van de CDA-fractie verzoeken de Staatssecretaris om alsnog de 
vragen gesteld over de schoolfruitregeling gesteld bij het schriftelijk 
overleg Landbouw- en Visserijraad van 8 juli 2014 te beantwoorden. 

Vragen en opmerkingen van de leden van de D66-fractie 

Voedselzekerheid 
De leden van de D66-fractie waarderen de inzet van de Staatssecretaris op 
het gebied van voedselzekerheid. Deze leden zijn van mening dat dit 
relevante onderwerp hoog op de agenda moet blijven staan. Zij kunnen 
zich vinden in de inzet om landbouw wereldwijd duurzamer, klimaat-
slimmer en eco-efficiënt te maken. Zij benadrukken dat er zo veel mogelijk 
in Europees verband moet worden opgetrokken. Zij kijken uit naar de 
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mededeling van Eurocommissaris Borg over duurzaam voedsel. Heeft de 
Staatssecretaris er zicht op wanneer zij deze mededeling kunnen 
verwachten? 

Russische boycot agrarische producten 
De leden van de D66-fractie danken de Staatssecretaris voor de informatie 
over de Nederlandse agrarische handelscijfers. Ook waarderen deze leden 
de inzet van de Staatssecretaris om zich in nationaal en in Europees 
verband in te spannen om toegang tot alternatieve afzetmarkten te 
verkrijgen. Zij zien meer in dergelijke oplossingen dan in (verdere) 
financiële compensatie voor de agrarische sector. Kan de Staatssecretaris 
aangeven naar welke alternatieve markten vooral gekeken wordt en in 
hoeverre de sector hier zelf een actieve rol in speelt? 
Daarnaast vragen deze leden naar de «dubieuze claims» die zijn ingediend 
met betrekking tot de maatregelen voor bederfelijke groenten. In hoeverre 
waren hier Nederlandse bedrijven bij betrokken? Deze leden zijn 
benieuwd naar het aangescherpte kader voor steunmaatregelen. Is de 
Staatssecretaris bereid om de Kamer hier zo snel mogelijk schriftelijke 
over te informeren? 

Visserijprotocol Senegal 
De leden van de D66-fractie danken de Staatssecretaris voor de informatie 
over de stand van zaken met betrekking tot het visserijprotocol met 
Senegal. Zij vragen waarom de rechtsgrondslag in deze procedure 
gewijzigd is. Hoe zal nu de rol van het Europees parlement eruit komen te 
zien? Zal de lokale bevolking bij deze besluitvorming betrokken worden? 
De leden van de D66-fractie vragen naar de toezegging van de regering 
om voortaan in de geannoteerde agenda de documentnummers van 
relevante documenten op het extranet te vermelden. Per wanneer kunnen 
deze leden deze verwijzingen verwachten? 

Vragen en opmerkingen van de leden van de ChristenUnie-fractie 

Geannoteerde agenda informele Landbouwraad 29 en 30 september 2014; 

Voedselzekerheid 
De leden van de ChristenUnie-fractie verwelkomen de gedachtewisseling 
over voedselzekerheid die gepland staat op de informele Landbouwraad. 
Zij ondersteunen de inzet van het kabinet om de landbouw wereldwijd 
duurzamer, klimaatslimmer en eco-efficiënt te maken van harte. Zij wijzen 
erop dat verdere regionalisering van de voedselproductie in Europa hier 
een belangrijke bijdrage aan kan leveren en hopen dat de drie confe-
renties over klimaatslimme landbouw nu ook navolging krijgen met 
concrete acties om ontwikkelingslanden te ondersteunen. Kan de 
Staatssecretaris aangeven wat hierbij de concrete inzet van Nederland zal 
zijn en of hier ook extra budget voor wordt vrijgemaakt? Is het kabinet 
bereid om mondiale voedselzekerheid als prioriteit te benoemen in de 
discussie over de nieuwe sustainable development goals (SDG’s)? 
De leden van de ChristenUnie-fractie vragen wat Nederland precies 
beoogt met de «actiegerichte internationale conferentie» over het 
aanpakken van voedselverliezen en voedselverspilling. Deze leden wijzen 
erop dat er nog veel winst valt te behalen, ook op het gebied van 
voedselzekerheid, door (regionale) markttoegang voor boeren te 
verbeteren en logistieke processen te optimaliseren. Op welke wijze 
beoogt de Staatssecretaris bij te dragen aan de vermindering van 
voedselverliezen en voedselverspilling in ontwikkelingslanden? 
De leden van de ChristenUnie-fractie herinneren de Staatssecretaris aan 
haar vraag aan de Europese Commissie om de lijst met producten 
waarvoor geen verplichting voor datumaanduiding geldt uit te breiden, 
om samen met de lidstaten mogelijke acties te onderzoeken om onduide-
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lijkheid over datumaanduiding bij consumenten weg te nemen en om te 
onderzoeken welke belemmeringen er nog meer zijn in de Europese 
regelgeving die onnodige verspilling veroorzaken (zie verslag 
Landbouwraad 19 mei 2014). Deze leden vragen de Staatssecretaris of zij 
inmiddels een reactie van de Europese Commissie op haar verzoek heeft 
gehad. Is al bekend wanneer de mededeling over «duurzaam voedsel» zal 
verschijnen? 

Verslag extra Landbouw- en Visserijraad 5 september 2014; 

Russisch verbod op de invoer van EU-landbouwproducten 
De leden van de ChristenUnie-fractie vragen de Staatssecretaris aan te 
geven in hoeverre Nederlandse groente- en fruittelers tot nu toe profijt 
hebben gehad van de Europese steunmaatregelen. Klopt het dat zij tot nu 
toe ongeveer € 2 miljoen aan steun hebben kunnen krijgen? Zo ja, dan 
vinden deze leden dit in schril contrast staan met de ruim € 30 miljoen die 
aan steun wordt gegeven aan de perziken- en nectarinesector. Kan de 
Staatssecretaris aangeven in hoeverre de huidige regeling soelaas biedt 
voor Nederlandse groente- en fruittelers? De leden van de ChristenUnie-
fractie betreuren ten zeerste dat er misbruik is gemaakt van het steun-
pakket, waardoor goedwillende telers de dupe zijn geworden. Zij vragen 
de Staatssecretaris in het bijzonder oog te hebben voor ondernemers die 
tussen 4 en 10 september 2014 een steunaanvraag hebben ingediend. Kan 
zij aangeven of de Europese Commissie bereid is om deze aanvragen in 
behandeling te nemen? De leden van de ChristenUnie-fractie betreuren 
evenzeer dat de extra Landbouwraad van 5 september 2014 teleurstellend 
is verlopen en dat er geen afspraken konden worden gemaakt over 
additionele maatregelen. Deze leden vragen de Staatssecretaris wat de 
laatste stand van zaken is met betrekking tot de aanscherping van het 
kader voor steunmaatregelen. Kan de Staatssecretaris de Kamer direct 
informeren, zodra het aangescherpte kader gepubliceerd is? Klopt het dat 
er veel minder producten onder de nieuwe steunregeling vallen en dat 
Nederland erbij inschiet, omdat alleen directe export kwalificeert en 
Nederland hierdoor wordt benadeeld omdat veel export naar Rusland via 
Litouwen plaatsvindt? Hoe beoordeelt de Staatssecretaris de criteria van 
de aangescherpte regeling? Is zij bereid om hierover met Eurocommis-
saris Cioloş het gesprek aan te gaan? Deze leden vragen verder nogmaals 
aandacht voor de vrijstellingsregeling van de Mededingingswet, om 
ervoor te zorgen dat partijen in de sector afspraken kunnen maken over 
tijdelijke productiebeperking. Wanneer verwacht de Staatssecretaris op dit 
punt uitsluitsel van de Commissie? Kan de Staatssecretaris tot slot 
aangeven hoe het staat met de leveranties van groente en fruit aan 
voedselbanken? 

Wijzigingen voor de invulling van de vergroening van het Gemeenschap-
pelijk Landbouwbeleid (GLB) 
De leden van de ChristenUnie-fractie zijn blij met de wijzigingen voor de 
invulling van de vergroening van het GLB. Zij hebben nog een vraag over 
de vanggewassen als aaltjesbestrijding. Kan de Staatssecretaris beves-
tigen dat indien de aaltjesbestrijdende gewassen geteeld worden in het 
kader van de ecologische aandachtsgebieden (EFA’s), deze gewassen 
inderdaad licht bemest mogen worden en dat beperkte onkruidbestrijding 
met herbiciden mogelijk is, ook omdat de effecten hiervan op de 
leefomgeving veel geringer zijn dan het toepassen van metam-natrium? 
Deze leden vragen of het de Staatssecretaris bekend is dat er ook goede 
resultaten zijn behaald met Japanse haver als bestrijder van wortellesie-
aaltjes? Is zij bereid om Japanse haver ook op de lijst met vanggewassen 
als aaltjesbestrijding (categorie 3) te plaatsen? 
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Vragen en opmerkingen van de leden van de SGP-fractie 

De leden van de SGP-fractie maken zich zorgen over de gang van zaken 
rond de interventieregelingen in verband met de Russische boycot. Zij 
hebben enkele vragen. 

De leden van de SGP-fractie hebben begrepen dat de Europese 
Commissie voornemens is om de interventieruimte te maximeren, 
gekoppeld aan het volume van de directe export van een lidstaat naar 
Rusland in de afgelopen drie jaar. Het gaat daarbij om de directe export en 
niet de export via derde landen. Een deel van de Nederlandse producten 
wordt echter via bijvoorbeeld Litouwen op de Russische markt gebracht. 
Dit productvolume dreigt in de nieuwe interventieregeling niet meege-
rekend te worden. Is de Staatssecretaris bereid zich in te zetten om ervoor 
te zorgen dat dergelijke aanwijsbare volumes wel meegenomen worden? 
Deze leden hebben ook begrepen dat uien van de lijst met producten 
vallend onder de interventieregeling afgehaald dreigen te worden. Deze 
leden kunnen zich daar niet in vinden. Vanuit Nederland werden veel uien 
naar Rusland geëxporteerd. De boycot heeft daarom ook grote gevolgen 
voor de uienmarkt. Zet de Staatssecretaris zich ervoor in dat deze 
productgroep onder de interventieregeling kan blijven? 

De leden van de SGP-fractie en anderen hebben er eerder voor gepleit om 
in deze crisissituatie gebruik te maken van de mogelijkheid om in 
crisissituaties tijdelijk markt- en prijsafspraken te maken, die geboden 
wordt in de Verordening (EG) nr. 1234/2007 van de Raad van 22 oktober 
2007 houdende een gemeenschappelijke ordening van de landbouw-
markten en specifieke bepalingen voor een aantal landbouwproducten 
(hierna: de GMO-verordening). Ook de Staatssecretaris heeft hier in 
Brussel voor gepleit. Hoe staat de Europese Commissie hierin? Wat is het 
perspectief? Blijft de Staatssecretaris zich er in overleg met andere 
lidstaten voor inzetten om de ruimte te benutten die geboden wordt voor 
tijdelijke vrijstelling van de mededingingsregels? 

De leden van de SGP-fractie constateren dat de Staatssecretaris hoopt dat 
ze de Kamer binnenkort meer kan melden over de voortgang van de 
gesprekken met de Europese Commissie over de garantstelling werkka-
pitaal en het steunkader in algemene zin. Met name ten aanzien van 
toestemming voor de garantstelling werkkapitaal is haast geboden, omdat 
die ook betrekking heeft op zaad en plantmateriaal dat voor het komende 
seizoen aangekocht moet worden. Kan de Staatssecretaris aangeven 
wanneer duidelijkheid gegeven kan worden? 
De Staatssecretaris heeft samen met andere lidstaten bij de extra 
Landbouwraad gepleit voor hogere vergoedingen. Ook het Europees 
parlement heeft inmiddels een resolutie aangenomen waarin gevraagd 
wordt om meer ondersteuning van de agrarische sector. Hoe waardeert 
de Staatssecretaris deze resolutie? Blijft het haar inzet om ten aanzien van 
de interventieregeling hogere vergoedingen te realiseren? Wat is het 
perspectief daarvoor? 

Vragen en opmerkingen van de leden van de PvdD-fractie 

Wijzigingen voor de invulling van de vergroening van het Gemeenschap-
pelijk Landbouwbeleid (GLB) 
De leden van de fractie van de Partij voor de Dieren hebben, zoals de 
Staatssecretaris goed weet, grote bezwaren tegen de miljardensubsidies 
in het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid. De «vergroening» ervan heeft 
naar mening van deze leden ook veel te weinig opgeleverd, waardoor 
klimaat en biodiversiteit nog steeds ernstig te lijden hebben onder de 
intensieve landbouw in Nederland en in de rest van de EU. 
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De leden van de fractie van de Partij voor de Dieren herinneren zich nog 
goed dat de Staatssecretaris de nog verdere afzwakking van de invulling 
van de vergroening van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid door de 
moties van het lid Dik-Faber (Kamerstukken 28 625, nr. 195 en nr. 196) 
sterk afwees. Zij betreuren het zeer dat deze moties toch aangenomen zijn 
door de Kamer. De Staatssecretaris schrijft terecht dat met de aange-
nomen moties deze focus verlegd is. Het zal nu voor veel boeren 
aantrekkelijker zijn om voor een invulling met vanggewassen te kiezen uit 
de generieke lijst. De leden van de fractie van de PvdD worden graag op 
de hoogte gehouden via de reeds toegezegde rapportages van het aantal 
agrariërs dat er dankzij deze moties voor kiest om de vergroening in te 
vullen met generieke vanggewassen, die geen enkele aanvullende 
biodiversiteitswinst met zich meebrengen. Is de staatsecretaris daartoe 
bereid? Graag worden de leden van de PvdD-fractie ook nader geïnfor-
meerd over de wijze waarop de voorwaarde die de Staatssecretaris met 
Land- en Tuinbouw Organisatie Nederland (LTO) heeft afgesproken voor 
het in aanmerking laten komen van generieke vanggewassen voor 
vergroeningssubsidies, namelijk het niet gebruiken van chemische 
bestrijdingsmiddelen, gehandhaafd zal worden. Graag ontvangen deze 
leden hierop een reactie. 

Inbreng visserijprotocol EU-Senegal 
De leden van de fractie van de Partij voor de Dieren hebben kennisge-
nomen van het voornemen van het kabinet om in te stemmen met een 
vernieuwde visserijovereenkomst tussen de EU en Senegal. Deze leden 
complimenteren het kabinet voor zijn kritische houding ten opzichte van 
het vissen naar skipjacktonijn langs de West-Afrikaanse kust, zonder dat er 
een actuele bestandbeoordeling voorhanden is. Het kabinet erkent dat 
voorafgaand aan de bestandbeoordeling van de skipjack weinig ruimte is 
voor beheermaatregelen voor dit bestand. Toch wil het kabinet reeds 
instemmen met het visserijprotocol al vóór er duidelijkheid is over het 
skipjacktonijnbestand. De leden van de fractie van de Partij voor de Dieren 
vernemen dat EU-vissers in andere delen van de wereld veel meer vissen 
dan verantwoord is, zeker als er door illegale visserij en ontbrekende 
bestandsbeoordelingen onvoldoende informatie is over de vispopulaties 
in die zeeën. De leden van de PvdD-fractie roepen de regering op haar 
kritische houding niet alleen te tonen met woorden, maar ook met daden, 
en roepen de regering op om niet in te stemmen met het vernieuwde 
visserijprotocol tussen de EU en Senegal. 
De leden van de fractie van de Partij voor de Dieren willen graag weten bij 
welke Raad besluitvorming over dit protocol is voorzien, aangezien er 
tijdens informele Raden doorgaans geen formele besluitvorming 
plaatsvindt. Wat is de rol van het Europees parlement bij het sluiten van 
dit protocol? Kan de Staatssecretaris toelichten waarom de rechts-
grondslag is aangepast? Zal de lokale Senegalese bevolking betrokken 
worden bij de implementatie van het protocol? Zo ja, kan de Staatssecre-
taris toelichten hoe dit zal gebeuren? Kunnen de documentnummers van 
relevante (limité)documenten op het Raadsextranet, conform de afspraken 
uit het algemeen overleg informatievoorziening d.d. 23 april 2014 (zie de 
brief van de Minister van Buitenlandse Zaken van 4 juli 2014 (Kamerstuk 
22 112, nr. 1876)), voortaan in de geannoteerde agenda worden vermeld? 
Kan de Staatssecretaris de Kamer een overzicht sturen van de stand van 
zaken van de visserijprotocollen met derde landen en de belangrijkste 
discussiepunten, waarin zij aangeeft op welk moment de Kamer zich over 
de nog in onderhandeling zijnde protocollen kan uitspreken? 

Inbreng intrekking sancties Faeröer 
De leden van de fractie van de Partij voor de Dieren hebben met grote 
verbazing kennisgenomen van het feit dat de Nederlandse regering zich 
heeft onthouden bij de stemming over het al dan niet opheffen van 
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sancties tegen de Faeröer, wegens ernstige overbevissing van de 
Atlanto-Scandian haring. Deze leden merken op dat de Faeröer zich in 
januari 2013 zonder enig vooroverleg of vooraankondiging uit het 
kuststatenoverleg over het beheer van het Atlanto-Scandian haringbe-
stand heeft teruggetrokken en vervolgens een autonoom quotum heeft 
vastgesteld van 105.000 ton; 145% hoger dan hun quotum voor 2012 en 
329% hoger dan het voor Faeröer gereserveerde quotum voor 2013 
(31.940 ton). Dit besluit werd genomen in weerwil van de afspraak van alle 
andere bij die visserij betrokken partijen om hun quota voor 2013 op 
advies van International Council for the Exploration of the Sea (ICES) met 
26% te verlagen. De EU heeft in reactie daarop in 2013 gebruikgemaakt 
van de mogelijkheden die EU-Verordening 1062/2012 biedt, om sanctie-
maatregelen tegen de Faeröer te nemen. De sancties betreffen beper-
kingen op de invoer van door de Faeröer gevangen Atlanto-Scandian 
haring. In juni dit jaar is Eurocommissaris Damanaki met de Faeröer 
overeengekomen dat de Faeröer in 2014 een vangstniveau van 40.000 ton 
haring vaststelt en de EU van haar kant de sanctiemaatregelen tegen de 
Faeröer zal intrekken. Ook is overeengekomen dat de Faeröer en de EU de 
procedures die voor het International Tribunal of Law of the Sea (ITLOS) 
en de Wereldhandelsorganisatie (WHO) naar aanleiding van de sanctie-
maatregelen waren aangespannen, in zullen trekken. De leden van de 
fractie van de Partij voor de Dieren merken op dat de Faeröer nog steeds 
tweemaal meer haring uit zee haalt dan het ICES-advies aanbeveelt en zijn 
van mening dat Nederland hiertegen dient op te treden. Deze leden 
vragen de Staatssecretaris om een overzicht te geven van landen die zich 
niet aan ICES-adviezen houden en daarbij de standpunten van de 
Europese Commissie en de Nederlandse regering aan te geven. 

Voedselzekerheid 
De leden van de fractie van de Partij voor de Dieren hebben kennisge-
nomen van de inbreng over «klimaatslimme landbouw» van de Staatsse-
cretaris ten aanzien van het thema «voedselzekerheid». Deze leden 
complimenteren de Staatssecretaris met haar inzet om voedselverliezen 
en voedselverspilling tegen te gaan. Kan zij aangeven of zij het lef heeft 
om in het kader van voedselverspilling aan de slag te gaan met het feit dat 
de grootste verspilling zit in het maag-/darmkanaal van dieren? Weten-
schappers wijzen erop dat wij de wereldvoedselverdeling en de 
problemen daarmee niet kunnen oplossen als in het Westen de te hoge 
consumptie van vlees en zuivel, die leidt tot een verspilling van kostbare 
eiwitten, wordt gehandhaafd. 

De leden van de fractie van de PvdD merken op dat het verband tussen de 
1 miljard mensen op de wereld die honger lijden en de wijze waarop wij 
hier voedsel produceren en consumeren een wezenlijk onderdeel is van 
de discussie over voedselzekerheid. Deze leden vragen opnieuw aandacht 
voor de grote noodzaak om ons voedselpatroon te veranderen. Zij merken 
op dat ons voedsel voor 20% tot 30% verantwoordelijk is voor de 
milieudruk van elke consument en zelfs voor 50% van de verzuring. De 
veehouderij is verantwoordelijk voor 18% van de broeikasgasuitstoot en 
voor 30% van het biodiversiteitverlies wereldwijd en bijna 50% van de 
wereldgraanoogst wordt aan dieren gevoerd. De veehouderij legt in totaal 
een beslag op 80% van onze landbouwgronden. Voor de productie van 1 
kilo biefstuk heb je 25 kilo input aan voer nodig dat ook door mensen kan 
worden gegeten. Met de productie van 1 kilo rundvlees is 15.000 liter 
water gemoeid, terwijl voor 1 kilo peulvruchten maar 4.000 liter nodig is. 
De Staatssecretaris zal toch zeker erkennen dat een «klimaatslimme 
landbouw» niet afdoende zal zijn om de milieudruk en het biodiversiteits-
verlies tegen te gaan, om nog niet eens te spreken over de ernstige 
aantasting van het dierenwelzijn en de integriteit van het individuele dier 
binnen de voedselproductie? Is de Staatssecretaris bereid om de 
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noodzaak tot verandering van het voedselpatroon, door bijvoorbeeld het 
verminderen van de consumptie van vlees, in Milaan aan de orde te 
stellen? Op welke wijze is de Staatssecretaris voornemens om de 
Nederlandse consument te wijzen op het belang van het verminderen van 
de vleesconsumptie? Graag ontvangen deze leden hierop een reactie. 

Paardenpaspoorten 
De leden van de fractie van de PvdD hebben via de AGRA FACTS 
vernomen dat binnen de Europese Commissie gesproken is over de 
welzijnsproblemen bij slachtpaarden in de Verenigde Staten, Canada, 
Mexico, Argentinië en Uruguay, waarvan het paardenvlees naar Europa 
wordt geïmporteerd. Deze leden zijn enorm teleurgesteld dat de EU zich 
beperkt heeft tot het aanscherpen van de paardenpaspoorten zodanig dat 
alle EU-paarden tot één jaar in het bezit moeten zijn van een paardenpas-
poort en oudere paarden een microchip ter identificatie krijgen. Dit 
verandert niets aan de paardenmishandeling van de paarden, waarvan 
vlees tevens naar Nederland geïmporteerd wordt. Ernstig vermagerde 
dieren die zonder beschutting in de vrieskou of de brandende zon staan. 
De transporten van slachtpaarden kunnen in landen als Argentinië, 
Mexico en de Verenigde Staten oplopen tot meerdere dagen. De dieren 
krijgen onderweg vaak geen water en worden met stokken geslagen. 
Zieke en stervende dieren worden aan hun lot overgelaten. Het Ameri-
kaanse vlees wordt in Nederland verkocht als paardenbiefstuk of verwerkt 
in snacks voor de horeca. Kan de Staatssecretaris aangeven of zij zich het 
lot aantrekt van de paarden in eerder genoemde landen die onder 
gruwelijke omstandigheden naar de slacht worden gebracht? Is de 
Staatssecretaris bereid om dit onderwerp in Brussel aan te kaarten en een 
verzoek te doen naar de mogelijkheden tot het instellen van een Europees 
verbod op de invoer van paardenvlees? Zo nee, waarom niet? Is de 
Staatssecretaris bereid om hierin het voortouw te nemen en in de 
Nederland een verbod in te stellen op de import van mishandelde 
paarden en hun vlees? 

Markttoegang diergeneesmiddelen 
De leden van de fractie van de PvdD hebben vernomen dat de Europese 
Commissie de wetgeving inzake geneesmiddelen voor diergeneeskundig 
gebruik wil vereenvoudigen om de ontwikkeling van geschikte genees-
middelen voor dieren in de EU mogelijk te maken. Deze vermindering van 
de bureaucratie betreft zowel de procedure inzake vergunningen voor het 
in de handel brengen als de controle op bijwerkingen (geneesmiddelenbe-
waking). Kan de Staatssecretaris aangeven voor welke dieren deze 
wetswijziging bestemd is en of dit alleen dieren betreft die voor de 
voedselproductie gebruikt worden? Betekent deze wetswijziging dat 
ongebreideld medicijngebruik nu ook toegestaan wordt bij andere 
diersoorten? Wat betekent dit voor de risico’s ten aanzien van het 
antibioticagebruik en de bijkomende volksgezondheidsrisico’s ten aanzien 
van antibioticaresistentie? In hoeverre zijn er binnen deze wetswijziging 
beperkingen gesteld aan koppelbehandelingen? Kan de Staatssecretaris 
aangeven wat het standpunt is van de overige EU-instellingen, waaronder 
het Europees parlement en de Raad? Wat is het standpunt van Nederland 
ten aanzien van deze wetswijziging? Graag ontvangen deze leden hierop 
een reactie. 

Walvissen 
De leden van de fractie van de PvdD zijn zeer benieuwd naar de 
uitkomsten van de vergadering van de International Whaling Commission. 
Kan de Staatssecretaris de Kamer informeren over de reacties, die zij op 
haar inzet gekregen heeft? 
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Etikettering voor kloondieren 
De leden van de fractie van de PvdD zijn zeer teleurgesteld in de Europese 
Commissie en de uitspraak dat etikettering voor gekloonde dieren of 
producten van gekloonde dieren niet haalbaar zou zijn vanwege de hoge 
kosten. Deze leden vinden dat de consument pas de keuze heeft om te 
kiezen tussen producten, als de consument de benodigde informatie heeft 
over de herkomst en de achtergrond van het product. Deelt de Staatsse-
cretaris die mening? Is de Staatssecretaris bereid om in lijn met de 
aangenomen motie van het lid Ouwehand (Kamerstuk 21 501, nr. 32) op 
zijn minst aan te dringen op de noodzaak van etikettering voor (nakome-
lingen van) gekloonde dieren of producten van (nakomelingen van) 
gekloonde dieren? Deze leden horen graag de erkenning van de Staatsse-
cretaris dat het dierenwelzijn bij het klonen ernstig wordt aangetast. Bij 
het klonen van dieren komt het veelvuldig voor dat dieren mismaakt of 
ziek worden geboren en dat een merendeel van de gekloonde dieren 
binnen een paar weken sterft. Ook de draagmoederdieren van klonen 
hebben het zwaar. Ze krijgen vaker miskramen en baren abnormaal grote 
foetussen. Kan de Staatssecretaris aangeven of de Europese Commissie 
inderdaad voornemens is om de invoer van gekloonde dieren of 
producten daarvan te verbieden? Graag krijgen deze leden hierop een 
reactie. Op welke wijze is de Staatssecretaris voornemens, nu de 
Europese Commissie haar verantwoordelijkheid niet neemt inzake het 
informeren van consumenten over dit dierenleed dat mogelijk aanwezig 
zal zijn in hun voedsel, zelf deze verantwoordelijkheid ter hand te nemen, 
in samenwerking met de Minister van Volksgezondheid, Welzijn en Sport? 

Foie gras 
De leden van de fractie van de PvdD zijn de Staatssecretaris erkentelijk 
voor haar standpunt ten aanzien van de mishandeling van ganzen en 
eenden die bestemd zijn voor de productie van foie gras. Deze leden zijn 
ontstemd dat de verkoop van foie gras in Frankrijk in de eerste helft van 
2014 al 220 ton meer was dan die in 2013, waarbij de verkoop in restau-
rants nog niet eens is meegeteld. Tevens is Frankrijk voornemens om de 
productie van foie gras uit te breiden naar China, waar het welzijn van 
dieren nauwelijks erkend wordt. De leden van de fractie van de PvdD 
maken zich zorgen over deze ontwikkelingen en vinden dat de urgentie 
voor een verbod op de productie van foie gras toeneemt. De Staatssecre-
taris heeft toegezegd in de beantwoording van de Kamervragen van het 
lid Thieme (Zie Kamervragen Thieme, vergaderjaar 2013–2014, 
aanhangsel Handelingen, nr. 1248) de Europese Commissie te verzoeken 
erop toe te zien dat er onderzoek wordt uitgevoerd naar de welzijnsa-
specten en alternatieve methoden. Kan de Staatssecretaris aangeven wat 
de stand van zaken is betreffende dit onderzoek? 

Dierenmishandeling in Italië en Duitsland 
De leden van de fractie van de PvdD hebben met afschuw kennisgenomen 
van de misstanden in de buffelmozzarellaindustrie in Italië. Vanuit een 
onderzoek van de dierenwelzijnsorganisatie VIER VOETERS zijn beelden 
getoond van buffels in te kleine hokken vol met hun uitwerpselen, beesten 
met open wonden en het ombrengen van mannelijke buffeljongen met 
een hamer. Dezelfde afschuw hadden deze leden bij het zien van de 
beelden die in Duitsland in de media zijn getoond waarop biggen in 
Nedersaksen tegen de grond werden geslagen, de nek werd omgedraaid 
of met een hamer werden gedood. Kan de Staatssecretaris aangeven wat 
zij voornemens is te doen om dergelijke praktijken in Europa te 
voorkomen? Wat kan de Staatssecretaris zeggen over de wijze van 
doding/euthanasie in Nederland, uitgewerkt naar diersoort? Graag 
ontvangen deze leden een reactie. 
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II Antwoord / Reactie van de Staatssecretaris  

III Volledige agenda  

Geannoteerde agenda informele Landbouwraad 29 en 
30 september 2014 in Milaan 

Brief regering d.d. 15-09-2014, Staatssecretaris van Economische Zaken, 
S.A.M. Dijksma – (Kamerstuknummer 21 501-32, nr. 802) 

Verslag extra Landbouw- en Visserijraad 5 september 2014 

Brief regering d.d. 15-09-2014, Staatssecretaris van Economische Zaken, 
S.A.M. Dijksma – (Kamerstuknummer 21 501-32, nr. 803) 

Wijzigingen voor de invulling van de vergroening van het 
Gemeenschappelijk Landbouwbeleid (GLB) 

Brief regering d.d. 29-07-2014, Staatssecretaris van Economische Zaken, 
S.A.M. Dijksma – (Kamerstuknummer 28 625, nr. 216) 

Afschrift van het antwoord op de brief van de Vereniging 
Nederlands Cultuurlandschap (VNC) en de Werkgroep Grauwe 
Kiekendief inzake de vergroening van het landbouwbeleid 

Brief regering d.d. 18-08-2014, Staatssecretaris van Economische Zaken, 
S.A.M. Dijksma – (Kamerstuknummer 2014Z14135) 

Vergelijking tussen de steunmaatregelen zoals die tijdens de 
EHEC-crisis in 2011 golden en de naar aanleiding van de 
Russische boycot getroffen steunmaatregelen voor groenten en 
fruit 

Brief regering d.d. 03-09-2014, Staatssecretaris van Economische Zaken, 
S.A.M. Dijksma – (Kamerstuknummer 21 501-32, nr. 801)
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